
Stupňování adjektiv 



Komparativ 

 Pozitiv – adjektiva 1. a 2. deklinace; adjektiva 3. deklinace 

 Komparativ  

 

 

 

 

 Koncovka se připojuje ke genitivnímu kmeni (longus, a, um  longior, ius; 

pulcher, chra, chrum  pulchrior, ius; acer, acris, acre  acrior, ius) 

 

 

 

 

  M + F N vzory 

komparativ -ior -ius pulmo, 

corpus 



Superlativ 

 

 

 

 

 

 

 Přípony u adjektiv končících na -er připojujeme přímo k nom. sg. m. (pulcher 
 pulcherrimus), příponu u ostatních připojujeme ke genitivnímu kmeni. 

 

pozitiv většina -er facilis, difficilis, 

similis, 

dissimilis, 

humilis, gracilis 

superlativ -issimus, issima, 

issimum 

-rimus, rima, 

rimum 

-limus, lima, 

limum 



Další typy stupňování: 

 Opisné stupňování:  

 pokud je před koncovkou -us, -a, -um samohláska (dubius, varius), využíváme adverbia magis 
a maximē  (poz. dubius, komp. magis dubius, super. maxime dubius) 

  

 Nepravidelné stupňování (s. 47) 

 magnus, parvus, bonus, malus, multus 

 U vyjádření párových (protikladných) vlastností se v latině obvykle používá tvaru 
komparativu, v českém překladu je však adjektivum v pozitivu. 

 

 Neúplné stupňování (s. 48) 

 Tvary se často se do češtiny překládají pozitivem (interior; musculus latissimus dorsi apod.) 

 


